

**1988****Memo, Concerning Draft Agreement About the  
Observance of the ABM Treaty and Non-Withdrawal  
Period****Citation:**

"Memo, Concerning Draft Agreement About the Observance of the ABM Treaty and Non-Withdrawal Period", 1988, Wilson Center Digital Archive, Translated for CWIHP by Gary Goldberg. <https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/115463>

**Summary:**

Memo describing Geneva negotiations between the United States and Soviet Union on the Anti-Ballistic Missile Treaty. The two sides disagreed on the restrictions of the non-withdrawal period and the testing of ABM components or sensors in space.

**Credits:**

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan  
Translation - English

С П Р А В К А

по проекту соглашения о соблюдении Договора по ПРО и невыходе из него в течение согласованного срока и по проекту протокола к нему

СССР и США достигли согласия оформить вашингтонскую договоренность о соблюдении и невыходе из Договора по ПРО в юридически обязывающей форме как отдельное соглашение с прилагаемым к нему протоколом, при этом проект текста соглашения построить на основе вашингтонской формулы, а в протоколе отразить вопросы контроля за соблюдением соглашения, предсказуемости развития стратегической ситуации и другие необходимые положения.

Советская сторона на переговорах делегаций в Женеве предложила составить совместный проект текста соглашения на основе формулировок вашингтонской договоренности. Американская сторона уклоняется от составления текста в строгом соответствии с вашингтонской формулой и предпринимает попытки включить в него положения, переиначающие смысл формулы. Эти положения направлены на получение односторонних для США выгод и отражают принципиальные расхождения в позициях сторон:

1. Советская сторона за безусловное обязательство о невыходе из Договора по ПРО в течение согласованного срока; американская сторона - за сохранение возможности выхода из соглашения и Договора по ПРО в период невыхода.

2. Советская сторона понимает вашингтонскую договоренность таким образом, что после окончания периода невыхода восстанавливается лишь право сторон на выход из Договора по ПРО в соответствии с процедурами, предусмотренными самим Договором; американская сторона понимает договоренность так, что после окончания периода невыхода стороны могут приступить к развертыванию широкомасштабных систем ПРО, и добивается на этой основе включения прямых формулировок на этот счет в текст соглашения.

3. Советская сторона в вопросе о деятельности в области ПРО в течение периода невыхода стоит на позициях традиционного понимания Договора по ПРО, как он был подписан в 1972 году, запрещающего, в частности, испытания систем или компонентов ПРО в космосе; американ-

ская сторона - на позициях "широкого" толкования Договора по ПРО, считая, что в период невыхода могут проводиться любые испытания, в том числе и в космосе, которые окажутся необходимыми.

Советская сторона считает возможными испытания в космосе лишь тех "информационных датчиков", которые по своим тактико-техническим характеристикам не могут быть использованными для выполнения задач РЛС ПРО; американская сторона предлагает разрешить испытания и развертывание в космосе любых "информационных датчиков" без каких-либо ограничений (на основе "широкого" толкования Договора по ПРО).

В ходе работы по юридическому оформлению вашингтонской договоренности составлен совместный проект текста протокола к соглашению о соблюдении Договора по ПРО и невыходе из него в течение согласованного срока, в котором отражены, частично в заскобленном виде, позиции сторон по состоянию на настоящее время.

## MEMO

concerning a draft agreement about observance of the ABM [Anti-Ballistic Missile] Treaty, no withdrawal from it for an agreed period, and a draft protocol to it

The USSR and the US have reached an agreement to formalize the Washington agreement about observance of and non-withdrawal from the ABM Treaty in legally binding form as a separate agreement with a protocol attached to it, in the process of which a draft text of the agreement is to be constructed on the basis of the Washington formula and the protocol is to reflect the issues of monitoring the observance of the agreement, the foreseeability of the development of the strategic situation, and other necessary provisions.

In talks between the delegations in Geneva the Soviet side proposed drawing up a joint draft of the text of the agreement on the basis of the wording of the Washington agreement. The American side declines to draw up a text in strict accordance with the Washington formula and is making attempts to include provisions in it distorting [pereinachivayushie] the meaning of the formula. These provisions are directed at obtaining unilateral advantages for the US and reflect fundamental differences in the positions of the sides:

1. The Soviet side favors an unconditional commitment about non-withdrawal from the ABM Treaty during an agreed period; the American side favors preservation of the ability to withdraw from the agreement and from the ABM Treaty during the non-withdrawal period.

2. The Soviet side understands the Washington agreement such that after the end of the non-withdrawal period only the right of the sides to withdraw from the ABM Treaty is restored in accordance with the procedures stipulated by the Treaty itself; the American side understands the agreement in such a way that after the end of the non-withdrawal period the sides can begin to deploy large-scale ABM systems, and on this basis is seeking the inclusion of explicit language [pyamyie formulirovki] on this point in the text of the agreement.

3. On the issue of activity in the ABM area during the non-withdrawal period the Soviet side maintains the position of the traditional understanding of the ABM Treaty as it was signed in 1972 prohibiting, in particular, the testing of ABM systems and components in space; the American side maintains the position of a "broad" interpretation of the ABM Treaty, considering that any tests which become necessary, including in space, can be conducted during the non-withdrawal period.

The Soviet side considers tests in space possible only of those "information sensors" which according to their performance characteristics cannot be used to accomplish ABM radar tasks; the American side is proposing to permit the testing and deployment in space of any "information sensors" without any restrictions (on the basis of a "broad" interpretation of the ABM Treaty).

In the course of the work on the legal implementation of the Washington agreement a joint draft text of the protocol to the agreement was drawn up about observance of the ABM Treaty and non-withdrawal from it for an agreed period in which the positions of the sides about the situation at the present time were reflected in partially parenthetical form [chastichno v zaskoblennom vide].